

Philosophy

Tore Nordenstam, Professor (formerly Gothenburg and Khartoum): Sudanese ethics; the role of African universities in national development (supported by SIAS).

Sociology

University of Oslo

Johan Galtung, Professor and *Frederick Hoffman*: study of attitudes to sanctions against Rhodesia in Zambia, Tanzania, Uganda, and South Africa (supported by Peace Research Institute and SIAS).

Dagfinn Sivertsen: adaptation of African labour to foreign economic activity in West Africa (supported by SIAS).

Mariken Vaa, Docent: research on the press in West Africa and field study on social and economic change in Arusha district, Tanzania (1968).

Le Centre d'Études et de Recherches de Kara, Togo

Le Centre d'Études et de Recherches de Kara a été créé en 1967 à Soumdina par Piya (Lama-Kara), avec l'appui du Gouvernement Togolais. Il a pu entreprendre ses premières activités sur l'initiative de R. Verdier, chargé de recherches au CNRS, grâce au concours du Gouvernement Togolais qui a fait mettre à sa disposition un local administratif dans le canton de Soumdina, et du Laboratoire d'Anthropologie juridique de la Faculté de droit et des sciences économiques de Paris, qui a assuré le démarrage d'un Centre de Documentation (établissement d'un fichier bibliographique togolais; constitution d'archives moyen et nord Togo; publication des premiers documents).

Le Centre poursuit les recherches en sciences humaines dans les régions du moyen et nord Togo et du nord Dahomey et compte organiser chaque année des stages post-universitaires pour la formation pratique d'étudiants africains et européens poursuivant des recherches sur l'Afrique. M. le Président de la République Togolaise a demandé au CERK d'organiser chaque année un colloque international sur un sujet africain présentant un intérêt particulier pour le Togo. En Octobre 1967 le colloque a porté sur la littérature et les traditions orales, et en 1968 sur l'application des réformes agraires en Afrique, sujet particulièrement important pour le Togo, qui projette lui-même une réforme agraire.

Des archives écrites du nord et moyen Togo sont en cours de réunion au CERK, et des archives sonores comprennent des enregistrements linguistiques (Biyobe, Gurma, Kabrè et NaouDEM) et musicaux (Biyobe, Kabrè, Kotokoli, Moba). Un film, sous le titre ' Rythmes et fastes sacrés de la vie chez les Kabrè ' a été sélectionnée pour le premier festival mondial des arts nègres de Dakar. Un petit musée d'art et d'artisanat traditionnels est en cours de constitution. Le CERK entreprend la publication ronéotée des textes anciens inédits, des diplômes, thèses, enquêtes et rapports de missions faits par ses collaborateurs. Ces documents, d'abord diffusés en fascicules trimestriels à ses abonnés, sont ensuite rassemblés dans un recueil annuel adressé aux Instituts de recherche travaillant en Afrique en échange de leurs publications. Les documents les plus significatifs en 1967 ont été rassemblés dans un premier volume: Documents 1967 (202 pages); deux mémoires portant sur les religions Kabrè et Ewè ont été en outre édités en 1968. Un fascicule spécial réunit les communications présentées au colloque de 1967 sur la littérature et les traditions orales. Prière d'adresser la correspondance à CERK, Piya par Lama-Kara; ou à Assih N'Djame, 12 rue R. Verlomme, Paris 3^e.

Polish Research Centre for Social and Cultural Problems of Present-day Africa

A RESEARCH Centre for Social and Cultural Problems of Present-day Africa was founded, within the Polish Academy of Sciences, Warsaw, on 1 November 1962. Headed by Professor Józef Chałasiński, Member of the Polish Academy of Sciences and Professor of Sociology

at the University of Warsaw, it has a scientific council presided over by Professor Kazimierz Majewski, Member of the Polish Academy of Sciences. The Centre has a staff of eight permanent research workers and auxiliary scientific and technical workers, whose work is focused on socio-cultural transformations of Black Africa, the Arab countries of Africa, and problems pertaining to the South African Republic. Of particular interest are the problems of transition from tribal to national systems and the rise of national culture, the relations between races and religions, pan-African tendencies, and the activities of the Organization of African Unity.

The Centre publishes collections of studies by its workers in special issues of *Przegląd Socjologiczny* (The Sociological Review) of which the first appeared in 1965 (volume 19, part 1), the second in 1967 (volume 21, part 1) and a third is in the press.

Eighth West African Languages Congress

THE Eighth West African Languages Congress was held at the University of Abidjan under the chairmanship of Professor J. Greenberg from 24 to 28 March 1969. There were over eighty participants and some fifty papers were presented for discussion in general session and in sectional working parties on Oral Literature (Chairman, Professor Robert Armstrong), Lexicography (Chairman, Dr. Pathé Diagne), and on Benue-Congo Languages (Chairman, Professor Vorhoeve). The Benue-Congo working party continued the discussions initiated on this subject at the Sixth Congress held at Yaounde in March 1966 and considered a report on a special meeting held at Leiden in September 1968. A report of the Congress, including the papers submitted and the discussions and resolutions, is being prepared under the editorship of Professor M. Houis, for publication by the University of Abidjan for the West African Linguistics Society.

The next meeting of the Congress will be held in March/April 1970 at Fourah Bay College, Freetown, under the chairmanship of Professor Houis. Further information concerning the Congress and the West African Linguistics Society can be obtained from the Hon. Secretary, Professor Ayo Bamgbose, Department of Linguistics and Nigerian Languages, University of Ibadan, Nigeria.

Colloque sur les classes d'âge en Afrique de l'ouest

UN colloque sur 'Les classes d'âge en Afrique de l'ouest' s'est tenu à Paris, du 19 au 21 mai 1969, dans le cadre du Centre d'études africaines de l'E.P.H.E., VIe section, et du Groupe de recherches en anthropologie et sociologie politiques (Sorbonne). Présidence de Mme D. Paulme. La discussion s'est appuyée sur les communications suivantes: P. Charest: 'Les classes d'âge chez les Malinké animistes de Kedougou (Sénégal oriental)'. J. Capron: 'Les classes d'âge chez les Bwa (Haute Volta)'. P. Mercier: 'Les classes d'âge en milieu somba (Dahomey)'. P. Wassungu: 'Classes d'âge et initiation chez les Nawdeba (Togo)'. G. Le Moal: 'Les classes d'âge chez les Bobo (Haute Volta)'. M. Gessain: 'Les classes d'âge chez les Bassari d'Etyolo (Sénégal oriental)'. D. Paulme: 'Les classes d'âge dans le sud-est de la Côte d'Ivoire'. J. Hurault: 'Les classes d'âge dans le système social de Bamiléké (Cameroun)'. H. Raulin: 'Sociétés sans classes d'âge au Niger'. M. Bekombo: 'Les classes d'âge chez les Duala (Cameroun)'. Un volume collectif publiera les contributions à ce colloque. Une bibliographie analytique du sujet le complétera, préparée par les soins du CARDAN.

State University of New York, African Studies Faculty Committee: First Annual Conference at New Paltz

THE African Studies Faculty Committee of the State University of New York held its first annual conference at the Ashokan campus of the State University College at New Paltz,